

# Формирование и развитие ТАССР. От первой редакции Конституции до Конституции наших дней

**Хуснутдинов Фархат Гусманович,**  
**Председатель Конституционного суда Республики Татарстан,**  
**заслуженный юрист Республики Татарстан,**  
**кандидат юридических наук**  
KS.RT@tatar.ru

В 2020 году ряд республик, являющихся субъектами Российской Федерации, отметил 100-летие со дня своего образования. Соответствующие указы подписаны Президентом Российской Федерации В.В. Путиным, а на региональном уровне разработаны планы проведения разнообразных мероприятий, приуроченных к этой дате. К одному из таких регионов относится Республика Татарстан, как преемник Татарской Автономной Советской Социалистической Республики, образованной 25 июня 1920 года.

Принимая во внимание историческую значимость 100-летия ТАССР, представляется интересным более подробное рассмотрение основных вех формирования и развития республиканской Конституции с момента принятия ее первой редакции и до наших дней.

**Ключевые слова:** Татарская Автономная Советская Социалистическая Республика (ТАССР), 100-летие со дня образования, Конституция, построение правового общества, Верховный Совет.

## The Establishment and Development of the Tatar Autonomous Soviet Socialist Republic. From the First Version of the Constitution to the Present Day Constitution

**Khusnutdinov Farkhat G.**  
**Presiding Judge of the Constitutional Court of the Republic of Tatarstan**  
**Honored Lawyer of the Republic of Tatarstan**  
**PhD (Law)**

In 2020, a number of republics that are subjects of the Russian Federation will celebrate the 100th anniversary of their founding. The relevant decrees were signed by the President of the Russian Federation V.V. Putin, and at the regional level, developed plans for a variety of events dedicated to this date. One of these regions is the Republic of Tatarstan, which is the successor to the Tatar Autonomous Soviet Socialist Republic, formed on June 25, 1920.

Taking into account the historical significance of the 100th anniversary of the TASSR, a more detailed consideration of the main milestones of the formation and development of the Republican Constitution from the moment of its first edition to the present day seems interesting.

**Keywords:** Tatar Autonomous Soviet Socialist Republic (TASSR), 100th anniversary of the founding, Constitution, building of a legal society, the Supreme Council.